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Kodifikace češtiny I 

 

Studijní materiál 9                                                     interpunkční znaménka

                                                   interpunkce ve větě jednoduché 

 
Interpunkční znaménka 
 

 Tři tečky, trojtečka (…), … 
1) zkrácení citace, která pisatele nezajímá celá, vybírá pouze potřebné úseky, časté 

v odborných publikacích 

Na straně 32 čteme: „Podmínkou pro uzavření míru (…) bylo podepsání oboustranné 

smlouvy, (…) jednání se nezúčastnila Anglie.“ 

2) naznačení přerývané řeči 

Ach ne… já za to nemohu… opravdu ne… jsem nevinný. 

3) neúplnost výčtu 

Mezi vodní ptactvo řadíme kachnu, lysku, labuť, volavku, … 

 

Trojtečka je interpunkční znaménko jako každé jiné. Před slovem jej oddělujeme mezerou, tři 

tečky následující za slovem připojujeme bez mezery.  (… receptu, do kterého potřebujeme…) 

 

Po čárce před třemi tečkami píšeme mezeru (přišli Karel, Jeník, Pepa, …), za třemi tečkami 

před navazujícím interpunkčním znaménkem mezeru neděláme (vyžehlil košile, trička, …, 

možná i ponožky).  

 

Pokud je z kontextu zřejmé, zda tři tečky naznačují nedokončenou/é položku/y výčtu, lze 

připojit tři tečky i za poslední vyjmenovanou položku výčtu. V takovém případě se čárka za 

třemi tečkami již nepíše (dostala jsem parfém, norkový kožich, diamantový prsten… všecko od 

svého muže). 

 

 Doplňte trojtečku a interpunkční znaménka 

Já k vám mám tolik důvěry zachráníte ho že ano jinak nevím co bych si počal   

místnosti v níž byl stůl židle záclony tam skončil jeho život  

 

 Pomlčka – 

 

Pomlčka (–) není spojovník (-) a spojovník (-) není pomlčka (–)! 

 

1) oddělování částí projevu (ohraničuje vsuvky, přístavky)  

Můj pes – čistokrevný labradorský retrívr – si velice rychle získal srdce celé rodiny. 

Uviděl jsem na ulici psa – čistokrevného labradorského retrívra –, který patří našemu 

sousedovi. 

2) vyjádření rozsahu  

Obchod je otevřen v 8–20 hod. Přijíždí rychlík jedoucí ve směru Ostrava–Brno. 

3) vyznačení přestávky v řeči  

Už toho mám opravdu dost, ty jeden – 

4) uvození přímé řeči  

– Jak se máte? – Dobře, děkuji za optání. A vy? – Já také. 

5) místo nuly v psaní peněžitých částek  
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Vydělal 50,– Kč obchodováním na burze. 

 

!!! z obou stran pomlčky musí být VĚTŠINOU mezery !!! 

BEZ MEZER jsou pouze případy, kdy se pomlčkou vyjadřuje rozsah, „versus“ apod. (8–19 

km, utkání Brno–Pardubice) 

X 

NEPLATÍ u víceslovných spojení (utkání Slavia Praha – Mladá Boleslav, máme zavřeno 2. 4. 

– 6. 5. 2012) 

 

mezera se za pomlčkou nepíše, pokud za ní následuje čárka (S politováním musíme říci – i 

přes ohlas celé akce –, že zde o žádný průkopnický čin nejde.) 

 

 

 Závorky a tečka v závorkách ( ), (.) 
lze také: / /, [ ], { }, … 

1) výrazy nenáležející k danému projevu, vložená slova, vysvětlení 

Dobré vodiče (měď, stříbro) kladou elektrickému proudu malý odpor. 

!!! pokud závorky ohraničují jen část věty, pak se píše tečka až za nimi 

Rádi navštěvovali kulturní akce (festivaly, výstavy, divadelní představení). 

 

!!! umístíme-li do závorky celou větu, tečku napíšeme uvnitř před druhou závorkou 

Brno se začalo připravovat na mezinárodní stavební veletrhy. (Tuto zprávu jsme měli možnost 

přečíst již v dnešním tisku.) 

 

 Doplňte závorky a interpunkční znaménka 

Božena Němcová ?1820–1862 přišla na Chodsko když byl její muž přeložen do Domažlic 

1845 V roce 120 výročí básníkova narození 1930 byla na hradě odhalena jeho pamětní deska 

 

 Středník ; 

stojí na pomezí mezi čárkou a tečkou, významově rozčleňuje delší část výpovědi 

Psa pojmenovala Alík; asi se jí líbilo obyčejné české jméno, které znala ze svého dětství. 

1) nejčastěji ve výčtech, kdy je potřeba od sebe odlišit větší významové skupiny oddělené od 

sebe čárkou 

Mezi západoslovanské jazyky patří: čeština, slovenština; horní a dolní lužická srbština; 

polština. 

 

 Uvozovky „ “ 

grafické označení:  

dvojité (9966)   „ “ 

jednoduché (96)   , ‘ 

boční      » «  

jednoduché boční   › ‹ 

 

 Jednoduché (vnitřní) uvozovky napíšeme takto: dolní _____, horní _____. 

 

1) přímá řeč 

„Až se ti bude chtít, přijď,“ řekla maminka. (uvozovací věta za přímou řečí) 

„Už jsi konečně dopsal ten článek?“ zeptal se mě vedoucí. 
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Jen tiše odvětil: „Nikdy jsem ji neměl rád.“ (uvozovací věta před přímou řečí) 

„Mám pocit,“ řekl Petr, „že brzo dostanu hlad.“ (věta uvozovací vložena mezi přímou řečí) 

2) doslovné citáty 

„Cogito ergo sum,“ říkal Descartes, a já s ním souhlasím. 

To tvoje včerejší „šmárjá“ mi znělo v uších ještě večer. 

3) výrazy, jež jsou užity v jiném, nejčastěji ironickém významu, příp. se od nich distancujeme 

To se ti opravdu „povedlo“! 

Jeho rady stály za „starou belu“. 

4) přesné názvy knih, hudebních skladeb apod. 

-pokud to vyžaduje srozumitelnost 

-hlavně u delších názvů 

Vyslechli jsme skladbu „Na krásném modrém Dunaji“ v podání Vídeňských filharmoniků.  

 

Jako první se píše jakékoli jiné interpunkční znaménko, teprve za ním (bez mezery) uvozovky. 

 

 Doplňte uvozovky a čárky 

Když byl hotov přiběhl k matce a volal Podívej se maminko není to krásné 

Nedělejte si ze mě legraci ohradil se Jenda už toho mám dost 

Hej co se to tam děje volal dozorce 

Dvakrát měř jednou řež praví stará moudrost 

 

Poznámka pod čarou – umístění její značky: může se vztahovat k jedinému1 slovu, ale také 

k celé větě.2 

 

Užití čárky 
 

 čárkou se odděluje 

 

1. několikanásobný větný člen 

-v případě, že jsou výrazy k sobě přiřazeny bez spojek (nejsou-li spojeny spojkami a, i, ani, 

nebo, či s významem slučovacím) 

 

Chudák Karel kýchal, kašlal a smrkal. 

Michal je milý, tichý, klidný a melancholický člověk. 

 

-spojení větných členů ve VÝZNAMOVÉM POMĚRU: 

odporovacím: Karel byl zdravý, avšak slabý. Dcera bydlí v rodinném domě, a ne v obyčejném 

činžáku. 

příčinném (důvodovém)/důsledkovém: Lhal sám sobě, a tudíž i jiným. Byla to dlouhá, a proto 

příjemná dovolená. 

stupňovacím: Nemáme dost kanceláří, ba dokonce ani stolů. Tatínek je proslulý advokát, a 

nadto boháč. 

 

2. větné členy spojené dvojitými či souvztažnými spojovacími výrazy (ani – ani, buď – nebo, 

jednak – jednak apod.) 

-jsou-li větné členy spojeny dvojitými či souvztažnými spojovacími výrazy (např. ani tak – 

jako spíš, ať – ať, ať – či, ať – nebo, buď – (a)nebo, dílem – dílem, jak – tak, jednak – jednak, 

nejen – ale i/nýbrž i, na jedné straně – na druhé straně), oddělujeme obě části spojení čárkou 

Navštívil nás nejen dědeček a babička, ale i teta. 
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Služební cestu ministerstvo nejen povolilo, nýbrž i zaplatilo.  

Ať mladí, ať staří, všichni ho chválili. 

 

3. přívlastek volný a přístavek 

 

-volný (nerestriktivní) přívlastek není vzhledem ke kontextu nebo situaci pro větu nezbytný; 

nezužuje významový rozsah podstatného jména, k němuž se vztahuje 

-v psaném textu se odděluje čárkami, je-li vložen, odděluje se z obou stran 

 

Tento film, natočený těsně po návratu z Nepálu, patří k jeho nejlepším. 

Výraznou dominantou obce je barokní kostel, přebudovaný do nynější podoby v letech 1862–

1864. 

 

-přístavek je větný člen (nikoli věta), jehož základ tvoří podstatné jméno a který závisí na 

podstatném jménu 

-na rozdíl od přívlastku přístavek nespecifikuje podstatné jméno, na kterém závisí, ale jiným 

způsobem pojmenovává totéž; jde o dvojí, záměnné pojmenování 

 

Jaroslav Seifert, náš jediný básník oceněný Nobelovou cenou, miloval Prahu. 

 

-čárku píšeme v případě, že je přístavek uvozen výrazy například, zejména, mimo jiné, tedy, 

tj.apod. (tzv. výčtový přístavek) 

 

Divoce žijící šelmy, zejména tygři a lvi, jsou člověku nebezpečné. 

 

-čárku píšeme i v případě, že je přístavek uvozen výrazy zkrátka, prostě, jednoduše apod. (tzv. 

shrnující přístavek) 

 

V zoo jsme viděli hrochy, nosorožce, buvoly, zkrátka všechna velká africká zvířata. 

 

-jako přístavek chápeme i tituly nebo zkratky (popř. i funkce, např. generální ředitel), proto je 

oddělujeme čárkami z obou stran, např. Ph.D., MBA, CSc., s. r. o., spol. s r. o., a. s. 

 

Chtěla bych na tomto místě poděkovat PhDr. Anně Novákové, Ph.D., za vstřícné vedení práce. 

Krach, spol. s r. o., se postará o Vaše finance! 

 

4. oslovení 

-od ostatního textu se oslovení v 5. pádě závazně odděluje čárkami z obou stran 

 

Bez tebe, Petře, již nemohu žít! 

Chlapci, pojďte k večeři. 

 

5. vsuvka 

-celek, který s danou větou významově souvisí jen velmi volně, není začleněn do gramatické 

stavby věty, do níž je vložen (není jejím větným členem), a proto je zpravidla oddělen 

čárkami z obou stran 

 

Prostě mu to, jak se říká, vyšlo. 

To je, na mou duši, první lež, kterou jsem od tebe slyšel. 
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-výrazy typu prosím, mimochodem, bohužel, naštěstí, naneštěstí, samozřejmě, upřímně řečeno 

můžeme jako vsuvku chápat, od okolního textu je můžeme, ale nemusíme čárkou oddělit 

Pošlete nám(,) prosím(,) všechny potřebné údaje. 

Nepůjdu tam(,) upřímně řečeno(,) ani za milion. 

 

6. osamostatněná část výpovědi 

Chodit do lesa na houby, to byla jeho radost. 

Byla to perná práce, přesvědčit ho. 

Dotazník vyplňte perem, a to ve všech kolonkách. 

Nakonec snědl všechno, i když s nechutí. 

 

 

7. dodatkově připojený větný člen 

-rozvíjející větný člen (tedy nikoli podmět a přísudek) připojený na konec věty, která je už 

sama o sobě mluvnicky úplná, tj. mohla by končit tečkou  

 

Petr už přijel, asi autobusem. 

Pracovala tu celý život, jako uklízečka. 

 

8. citoslovce 

-tvoří zpravidla samostatné neslovesné výpovědi, zpravidla je oddělujeme čárkou 

 

Haló, počkejte! 

Sakra, nemůžeš dát pozor? 

 

9. infinitivní konstrukce 

-čárkou se oddělují infinitivní konstrukce s významem podmínkovým a možnostním 

 

Potkat ji jinde, byl bych ji nepoznal. (=Kdybych ji potkal jinde, nepoznal bych ji.) 

Přemýšlel, jak uspořádat knihovnu. (=Přemýšlel, jak by uspořádal knihovnu.) 

 

!!! pokud je konstrukce tvořena slovesem BÝT (NEBÝT)/MÍT (NEMÍT), které tvoří 

s infinitivem těsnou významovou a zvukovou jednotu, čárka se NEPÍŠE 

Nemám proč se bát. Nebyl jsem s to ho udat. Není kam jít. Mám chuť ho zabít.Není co jíst. 

 

 čárkou se neodděluje 

 

1. složky několikanásobného větného členu spojené spojkami a, i, ani, nebo, či ve významu 

slučovacím 

 

Dnes ani zítra nemohu přijít. 

Vyjedu někdy večer, v osm nebo devět hodin. 

 

-obdobně nepíšeme čárku u spojek neboli, čili, aneb vyjadřujících totožnost 

 

hydrogenuhličitan sodný neboli kypřicí prášek  

Fidlovačka aneb Žádný hněv a žádná rvačka 

 

2. ustálená spojení  

-převážně frazeologizovaná 
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dělej co dělej, ber kde ber, rukama nohama, křížem krážem, hlava nehlava, zuby nehty, … 

 

3. výrazy chápané jako výpustky 

-důvodem nepsaní čárky je eliptická povaha výrazů 

Řekni mi proč. 

Ale to já nevím proč. 

Tady přece nejde o to jak. 

Prodala dům a nechce říct komu. 

 

4. přívlastek těsný a postupně se rozvíjející 

-přívlastek těsný (restriktivní) vyjadřuje podstatnou skutečnost, v dané situaci nutnou a 

nezbytnou pro porozumění textu 

-zužuje význam podstatného jména, na kterém je závislý – při vypuštění přívlastku by byl 

narušen smysl celého sdělení 

 

Všechny inzeráty vytvořené naší společností podléhají ochraně dle autorského zákona. 

 

-postupně se rozvíjející přívlastek 

 

Přední světová hokejová družstva se utkala na mistrovství světa. 

Pracovníci ze včerejší první ranní směny se dostaví k řediteli. 

 

Pozn. někdy je odlišení několikanásobného a postupně se rozvíjejícího přívlastku obtížné a 

závisí na pisateli:  Dívka měla dlouhé, černé, vlnité vlasy. x Dívka měla dlouhé černé vlnité 

vlasy. 

 

5. údaje místa a času v datech 

 

 v Praze 4. ledna 2002, Brno 1. 10. 1999 

 

6. výrazy s oslabenou větnou platností 

-výrazy prosím, mimochodem viz výše! 

-obdobně postupujeme i u způsobových částic, např. samozřejmě, hlavně, jistě, možná – psaní 

čárky je možné, ale ne nutné 

 

Samozřejmě přišel Karel poslední.  

Hlavně že se ti nic nestalo.  

Jistě že to víš.  

Možná jsme nakonec opravdu vyhráli. 

 

!!! čárku rozhodně nepíšeme v případech, kdy za těmito částicemi následuje příklonka 

(krátký tvar zájmen mě, tě, se, mi, ti, si, mu, ho nebo tvar pomocného slovesa být jsem, bych, 

bys apod.) 

 

Samozřejmě tě miluju!  

Hlavně si neubliž.  

Jistě ti to už někdo řekl.  

Možná jsem přišel pozdě. 
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7. konstrukce s přechodníkem 

-mohou, ale nemusí byt odděleny čárkou 

-u složitějších konstrukcí se oddělení čárkou doporučuje 

 

Schoval se v nejtemnějším koutě(,) tiše sténaje a vzlykaje. 

Celá dlouhá léta jsem se věnoval své první lásce(,) nedbaje mnoha důrazných varování 

širokého okolí. 

 

 problematické případy 

 

1. spojky než, jako, jak 

-čárka se PÍŠE, pokud uvozují větu 

-čárka se NEPÍŠE, pokud uvozují jen větný člen 

 

Je chytřejší, než jsme si dokázali představit. X Je chytřejší než Petr. 

Měla ho ráda jako vlastního otce. X Měla ho ráda, jako kdyby to byl její otec.  

 

2. výrazy stejně jako, podobně jako 

-pokud vyjadřují příslovečně určení způsobu (= význam „stejným, podobným způsobem 

jako“) čárku NEPÍŠEME 

 

Druhý žák odpovídal stejně jako první. (=stejným způsobem, např. chybně) 

 

-pokud vyjadřují slučovací poměr mezi větnými členy (= význam „stejně, podobně jako“), 

čárku PÍŠEME 

 

Rychlík přijel pozdě, stejně jako osobní vlak. (=oba vlaky přijely pozdě) 

 

3. výrazy eventuálně, respektive, případně, popřípadě 

-uvozují dodatek týkající se dalších případů, které bereme v úvahu 

-PÍŠEME před nimi vždy čárku 

-pokud jsou vsunuty do věty, můžeme je oddělit z obou stran 

 

Nezapomeňte si zítra vzít deštník, eventuálně pláštěnku. 

Vánoce, respektive nákupní horečka a stres s nimi spojené(,) začínají každý rok o něco dříve. 

 

4. výraz včetně 

-včetně lze pokládat jak za pevnou součást věty, tak za volnou vsuvku 

-můžeme jej psát jak bez čárky, tak s čárkou 

-pokud za vsuvkou věta pokračuje, musí být případné oddělení oboustranné  

 

cena za chladničku včetně dopravy se letos... 

cena za chladničku, včetně dopravy, se letos... 
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Cvičení 
1) Doplňte čárky 

Člověk dbalý své cti by se něčeho takového nikdy nedopustil. Myslivec pozorně sledující 

každý krok zvířete přiložil pušku k líci. Vozy označené červeným křížem mohly odvážet 

raněné na obvaziště. Řidič jedoucí příliš velkou rychlostí těžko v nepředvídané situaci zvládne 

svůj vůz. Babička vydaná poprvé roku 1855 vyšla už v mnoha vydáních u nás i v cizině. 

Babička seděla u kamen hřejíc si ruce nad rozpálenou plotnou. Nemá s kým si popovídat. Máj 

své největší dílo vydal Mácha vlastním nákladem. František Plánička náš nejslavnější 

fotbalový brankář byl populární na celém světě. Tomu on s prominutím nerozumí ani za mák. 

Haryk to byl psí krasavec. Brr to je zima. Vosa bzz u jeho ucha. Při vší opatrnosti se někdy 

nějaká nehoda stane. V přístavu kotvily mohutné rybářské lodi.Není se tomu co divit. Dosáhli 

jsme malého ne však zanedbatelného úspěchu. Usazování pigmentů eventuálně dalších 

komponentů lze kvalifikovat jako závadu. Četl knihy nejen náboženské ale i politické a 

filozofické. Přejete si lepší nábytek nebo lacinější? To je úkaz alarmující jak po stránce 

průmyslové tak v ohledu vojenském. Daleko široko nebylo vidět človíčka. Máte pas nebo 

propustku? To jsou samé třesky plesky nic konkrétního. Ještě méně informací máme z 

experimentů týkajících se buněčného obsahu hořčíku. Chtěj nechtěj jsem se musel ponořit do 

té ledové vody. Od mostu jsem slyšel klapot klusajících koní zapřažených do kočáru. Je 

žádoucí aby nové hotely odpovídaly mezinárodním standardům pro ubytování osob 

upoutaných na vozíku. Krokus neboli šafrán kvete časně zjara. Včera tj. ve středu jsme 

podnikli výlet na Sněžku. Jedním z největších znalců staré Prahy byl historik umění profesor 

Štěch. Látky jako polyamidy a polystyreny nazýváme termoplasty. Chtít vyvracet lidské 

pomluvy to je někdy těžká věc. Jejda copak se vám stalo? Spatřivši svou matku rozplakala se 

dojetím. Zatím to bylo kolem osmé hodiny ráno se vracela první letadla z postiženého území. 

Vývoj včely dělnice trvá 21 dní a to za jakýchkoli podmínek. To musí stát fůru peněz 

holenku. A myš šust do své díry. O úkolu jsem dosud přemýšlel jak se říká jenom potichu. 

Neměli jsme zatím kdy pohovořit si o mé budoucnosti. Jednou bylo to v pondělí jsem se 

trochu opozdil. Už abys tady byl! K výstavě přístupné každý den odpoledne byla vydána 

rozsáhlá publikace. Přednosta kliniky profesor MUDr. Jan Novotný DrSc. je na stáži 

v zahraničí. Candáty lovíme stejně jako lososy. Chodil denně deset nebo dvacet kilometrů. 

Tento obdivovaný muž šetřil sdílností penězi city i přátelskými projevy. Dovedl být milý 

dokonce i něžný. Najednou kámen bác do okna. Mám mnohem radši kapustu než kysané zelí. 

Byl to přísný a přesto laskavý člověk. Prochodil celý svůj rodný kraj křížem krážem. 

Pokračujte pane kolego. Samozřejmě mu to přenechal. Sdělte nám prosím všechny potřebné 

údaje. V jezeře byly kdysi prohlubně stejně jako na mořském dně. To je na mou duši první lež 

kterou jsem od tebe slyšel.Nevidím jiné východisko než jednat i s ním. Udělal jsem to 

respektive měl jsem do včerejšího večera. Organizace provozující obchodní činnost 

poskytováním služeb veřejného stravování jsou povinny opatřit provozovny jídelními lístky. 

ČR produkuje ročně více filmů než takové vyspělé státy jako Švýcarsko Belgie Finsko. 

Zkrátka to byla taková knížka pro děti ilustrovaná. Miloš Zeman prezident republiky si pořídil 

nový oblek. Co od nás k čertu ještě chcete? Dokončiv četbu knihy a nemaje zatím nic jiného 

na práci natáhl se v křesle. Ach ouvej to je bolest! Škoda že se týden neuvidíme! 

 

2) Doplňte čárky (několikanásobný a postupně se rozvíjející přívlastek): 

Nejraději chodím na houslové klavírní a varhanní koncerty. Výpověď obviněného byla 

nesouvislá zmatená rozpačitá. Úzkou lesní pěšinkou jsem klopýtal přes vykotlané kořeny. 

Maruška přinášela plnou náruč pestrého lučního kvítí. Básník Fráňa Šrámek se rád zastavoval 

u tři sta let staré Semtínské lípy. Začínal příjemný podzimní den. Petr Brandl je nejznámější 

český barokní malíř. Červnová louka zářila bílými červenými fialovými a modrými květy. 

Ranní sluneční paprsky se odrážejí od lesknoucí se měděné střechy michelské secesní 
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vodárenské věže. Jižní svahy pokrývají hlavně bukové habrové a dubové lesy. Kynuté 

švestkové knedlíky patří mezi oblíbená sezónní jídla. Vysoké mořské vlny vypudily rekreanty 

z pláže. 

 

3) Doplňte čárky (volný a těsný přívlastek): 

Lidé žijící na venkově mívají blíže k přírodě. Vozy označené křížem odvážely raněné do 

nemocnice. Dopis zaslaný na adresu obžalovaného pošta vrátila zpět. Těch deset posledních 

dnů prodloužených deštěm a podzimním větrem se táhlo do nekonečna. Čaj upravený po 

mongolském způsobu mi chutná. Na okraji lesa stála malá dřevěná hájovna ozdobená nad 

vchodem i nad okny jeleními a srnčími parohy. Náš Agar nevšímající si slepic ani kolem 

přecházejících lidí pokojně odpočíval ve stínu staré jabloně. Muž přicházející proti nám byl 

náš soused. Mlha halící od rána celý kraj do šedého závoje ustupovala pomalu slunečním 

paprskům. Při každém setkání vzpomínali na léta strávená ve školních lavicích. Bylinám 

poškozujícím zdraví dávali v dřívějších dobách výstražná nebo hanlivá přízviska. Karlův most 

založený Karlem IV. roku 1357 je turisticky atraktivním místem. Knihu právě rozečtenou 

mám ráda stále při ruce. 

 

4) Doplňte čárky (oslovení, vsuvka, samostatný větný člen, citoslovce, polovětné 

konstrukce): 

Až mě budeš Jiříku potřebovat vzpomeň si na mě. Ivanko Lucinko děvčata noste na stůl! Brr 

to je zima! Na rozhraní dne a večera jak to bývá začalo poprchávat. Jedné noci bylo to po těch 

velkých deštích se najednou ozvala dutá rána. Jitka mi přicházela vstříc mile se usmívajíc. 

Přemáhaje očividně svou rozmrzelost uznal moji námitku. Poutníci seděli ve stínu košaté lípy 

odpočívajíce. Myslím na to vstávaje lehaje. Musel tam jít chtě nechtě. Prostě mu to jak se říká 

vyšlo. Pošlete nám prosím všechny potřebné údaje. Seděl jsem pod stromem opřen pohodlně 

o jeho kmen. Tvůj návrh se mi upřímně řečeno moc nezamlouvá. 

 

5) Doplňte čárky (přístavek): 

Všude kolem nás byla spousta psů jezevčíci teriéři ba i jeden boxer. V poslední disciplíně 

v přeskoku ze sebe vydal všechno. Na poli se vznášel skřivánek první posel jara u nás. 

Kněžna Libuše nejmladší a nejznámější Krokova dcera možná ve skutečnosti vůbec nežila. Za 

oknem máme mnoho květin především muškáty a begónie. Český Krumlov malebné město 

v jižních Čechách patří k nejvýznamnějším městským památkovým rezervacím. T. G. 

Masaryk zakladatel samostatného československého státu zemřel v roce 1937 v Lánech letním 

sídle československých a českých prezidentů. Zamávala Haně a Evě svým nejlepším 

přítelkyním a odjížděla vlakem pryč. Pan Zach prodává své největší firmy tj. Omeko a Jox 

konkurentům. 

 

6) Opravte chyby (několikanásobný větný člen): 

Byl to přísný a přitom laskavý člověk. Mladé stromky vysazují lesní dělníci nebo lesní 

dělnice. Předložka „včetně“ má odborný až knižní ráz. Kupte mi dva až tři kilogramy jablek. 

Tancem se pokoušejí vracet k divošským a ryze mužským rituálům či dokonce k jakémusi 

mužskému archetypu. V jeho díle najdeme jak vlivy klasického malířství a lidového umění 

tak vlivy malířů čínských. Váš nový návrh je jednak obtížně proveditelný jednak cenově 

nepřijatelný. Tato pravidla byla vymyšlena pro přežití lidského rodu a rovněž pro záchranu 

celé planety.  

 

7) Doplňte čárky (spojka a): 

Dobře jsem to věděl a teď si ne a ne vzpomenout. Chci si to konečně zkrátka a dobře vyjasnit. 

Začalo pršet a hustě. Nejdřív musím vyzvednout děti ze školy a pak nakoupit a to pečivo 
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ovoce a limonádu. Přijedu v září a to na počátku. Tomu rozumí jen Pavel a ani ten možná ne. 

Dnes se rozhovořil a bývá to takový nekňuba. Pes na svého pána skákal a přitom vrtěl 

ocasem. Neplatili nájem a proto museli byt opustit. Stal se svědkem autonehody a zraněné 

ženě nepomohl. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


